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Miljö- och hälsoskyddsnämnden PROTOKOLL 1/2014 

 

 

   
 

 Tid Tisdagen den 4 februari 2014 kl 17.00 – 19.00 
   

 Plats Bolindersalen, Tekniska nämndhuset 
   

 Justerat Torsdagen den 13 februari 2014 

  

 

Katarina Luhr Jonas Nilsson 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Katarina Luhr (MP) vice ordföranden  

 

Jonas Nilsson (M)  

Torbjörn Erbe (M)   

Nils Ingelström (M)  

Frida Johansson Metso (FP)  

Mikael Magnusson (S)  

Åsa Wester (S)  

Fredrik Canerstam (S)  

Mats E. P. Lindqvist (MP)  

Stellan F Hamrin (V)  

 
Tjänstgörande ersättare: 

Anders Thureson (M) för Per Ola Bosson (M)   

Viktor Strååt (M) för Helena Levy (M) 

Maria Brogren (C) för Per Ankersjö (C) 

 
Ersättare: 

Andreas Lundin (M)  

Magnus Liljegren (FP)  

Ola J Hedin (FP) §§ 1-19, 21-25  

Ellinor Rindevall (S)  

Måns Lönnroth (S)  

Jenny Schöldin (S)  

Charles Berkow (MP)  

Clara Lindgren (MP)   

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Gunnar Söderholm, Håkan Andersson, Gustaf 

Landahl, Anna Mróz, Ulf Mohlander, Selma Musabasic, Magnus 

Sannebro, Daniel Selin, Kristofer Stjernqvist, Maria Svanholm, Emily 

Tjäder, Malin Täppefur, Per Erik Österlund och Pia Winbladh Högfors 

samt personalföreträdaren Luis Lopez §§ 1-23, 25 och 

borgarrådssekreteraren Markus Berensson. 
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 § 1 
Närvarorätt 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att ge närvarorätt vid 

dagens sammanträde till Ulf Mohlander, Anna Mróz, Selma 

Musabasic, Magnus Sannebro, Per Erik Österlund och 

personalföreträdaren Luis Lopez. 

 

 § 2 
Val av justerare och tid för justering 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden utser Jonas Nilsson (M) att 

tillsammans med vice ordföranden Katarina Luhr (MP) justera 

dagens protokoll.  

 

Justering sker torsdagen den 13 februari 2014. 

 

 § 3 
Anmälan av föregående protokoll 
 

Protokoll 10/2013 från miljö- och hälsoskyddsnämndens 

sammanträde den 18 december 2013 anmäls.  

 

 

 § 4 
Anmälan av inkomna skrivelser till miljö- och 
hälsoskyddsnämnden 
 

Inkomna skrivelser m.m. till miljö- och hälsoskyddsnämnden enligt 

förteckningar från den 22 januari och den 4 februari 2014 anmäls. 

 

 

 § 5 
Anmälan av delegationsbeslut fattade inom 
miljöförvaltningen 
 
Beslut  

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner redovisningen av 

 delegationsbeslut fattade inom miljöförvaltningen från och 

 med 2013-11-23 – 2014-01-10.  

 
Handlingar i ärendet 

Lista över delegationsbeslut ur ECOS för delegationsperioden  

2013-11-23 – 2014-01-10. 
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§ 6 
Anmälan av protokoll från rådet för 
funktionshinderfrågor 
 

Inget protokoll att anmäla. 

 

 

 § 7 
Minnesanteckningar från miljö- och hälsoskydds-
nämndens möte med nämndens råd för 
funktionshinderfrågor 
 
Minnesanteckningar från miljö- och hälsoskyddsnämndens möte 

med nämndens råd för funktionshinderfrågor den 26 november 

2013 anmäls.  

 

 

 § 8 
Verksamhetsberättelse och bokslut 2013 för miljö- och 
hälsoskyddsnämnden  
Dnr 2013-17463 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 verksamhetsberättelse och bokslut 2013 för nämnden och 

 överlämna den till kommunfullmäktige. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 23 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP), Mikael Magnusson m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V) enligt 

följande:  
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Miljö- och hälsoskyddsförvaltningen bedriver ett bra arbete 

för att förbättra miljön för Stockholms invånare utifrån de 

förutsättningar som ges av den borgliga majoriteten. Med en 

rödgrön politik hade dock miljö och hälsoskyddsnämnden 

haft mer resurser än med innevarande högermajoritets politik. 

Detta hade naturligtvis synts i verksamheten och i 

verksamhetsberättelsen exempelvis i form av förstärkt 

förebyggande miljöarbete och mer resurser för tillsyn barns 

inomhusmiljö. 

 

Vi beklagar att Stockholm är så långt ifrån att nå målen för 

god luftkvalitet. Att halterna av partiklar och kväveoxider är 

långt ifrån årsmålet visar tydligt att alliansens insatser inte är 

tillräckliga för att lösa problemet med renare luft för 

stockholmarna. 

 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden har ett stort ansvar för att 

bidra till en hälsosam och hållbar stockholmsmiljö och 

verksamhetsberättelsen innehåller många exempel på 

miljöförvaltningens viktiga hälsoskyddsarbete. Vi anser dock 

att det är långt ifrån hållbart att tillföra miljöförvaltningen nya 

uppgifter utan att finansieringen fullt ut täcker förvaltningens 

förväntade arbete. Att budgeten delvis kan hållas p.g.a. lägre 

personalkostnader orsakade av vakanser är inte heller något 

positivt, då det kan leda till en orimlig arbetsbörda för 

befintlig personal. Vi ser med oro på miljöförvaltningens 

snäva ekonomiska resurser då vi anser att det breda arbete 

som förvaltningen utför är en av grundstenarna för en god och 

hälsosam miljö i staden. 

 

 § 9 
Anmälan av länsstyrelsens beslut om överlåtelse av 
tillsyn enligt miljöbalken 
Dnr 2008-5032 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 anmälan.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 9 januari 2014. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 

 § 10 
Revidering av reglemente för miljö- och 
hälsoskyddsnämnden februari 2014 
Dnr 2014-550 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att föreslå 

 kommunfullmäktige att genomföra miljöförvaltningens 

 förslag på ändring i Reglemente för miljö- och 

 hälsoskyddsnämnden i enlighet med vad som framgår av 

 bilaga 1 till detta tjänsteutlåtande.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 15 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) och 

 Maria Brogren (C) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mikael 

Magnusson m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V) föreslår:  

 

1 Att miljö- och hälsoskyddsnämnden i första hand beslutar 

att återremittera ärendet. 

 

2 Att miljö- och hälsoskyddsnämnden i andra hand beslutar 

att avslå ärendet samt därutöver anföra följande:  

 

I ärendet föreslås en stor omläggning av stadens 

renhållningsverksamhet, vilket inkluderar inrättandet av en ny 

nämnd och överföring av renhållningen till ett nytt 

kommunalt bolag. Det framgår dock inte vilka eventuella 

förtjänster staden och stockholmarna får av de föreslagna 

förändringarna. Inför ett förslag så omfattande som detta 

måste nämnden och sedan kommunfullmäktige presenteras en 
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utredning där det framgår vilka skäl som ligger bakom de 

föreslagna förändringarna och vilka eventuella 

kvalitetsvinster förslaget kommer att innebära. Med det 

knappa underlag som nu presenterats är det inte möjligt för 

nämnden att fatta ett välinformerat beslut i denna fråga, som 

kommer att vara avgörande för stadens verksamhet framöver.  

 
Beslutsgång i delen om återremiss 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslaget att 

återremittera ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens 

sammanträde och finner att nämnden beslutar att avgöra ärendet vid 

dagens sammanträde. 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer därefter övriga förslag 

mot varandra och finner att nämnden beslutar enligt förslag från 

Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) och Maria 

Brogren (C) 

 
Reservation 

Vice ordförande Katarina Luhr m.fl. (MP), Mikael Magnusson m.fl. 

(S) och Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag. 

 

 § 11 
Utredning – utfärdande av saneringsintyg för fartyg 
enligt internationella hälsoreglementet (IHR) 
Remiss från Socialstyrelsen , dnr 304-1770/2013 
Dnr 2013-17061 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på Socialstyrelsens 

 remiss. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att tillstyrka förslag 

 till Socialstyrelsens remiss. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända  

 förvaltningens tjänsteutlåtande samt nämndens beslut till 

 Socialstyrelsen och kopia till kommunstyrelsen. 

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 
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Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 20 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 

 § 12 
Överflyttning av ansvar för livsmedelskontroll avseende 
Axfood Sverige AB från Stockholms kommun till 
Livsmedelsverket 
Dnr 2013-13742 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att medge att 

 Livsmedelsverket beslutar att ansvaret för offentlig kontroll 

 enligt livsmedelslagstiftningen avseende Axfood Sverige AB 

 flyttas till Livsmedelsverket. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 14 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 

 § 13 
Motion (2013:75) om tillvaratagande av spillvärme 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2013-16910 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna och 
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 överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

 remissen från kommunstyrelsen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) och 

 Maria Brogren (C) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mikael 

 Magnusson m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande:  

 

1 Att staden, förslagsvis genom Energicentrum, inleder en 

 diskussion med Fortum värme med målet att finna vägar 

 för en ökad användning av solenergi för stadens 

 varmvattenbehov under sommaren. 

 

2 Att i övrigt anta förvaltningens förslag till yttrande. 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot 

varandra och finner att nämnden beslutar enligt förslag från Jonas 

Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) och Maria Brogren 

(C). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mikael Magnusson 

m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag.  

 

 § 14 
Motion (2013:79) om avveckling av Fortum Värmes 
eldning med kol till senast år 2018 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2013-17312 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna och 

 överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
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 remissen från kommunstyrelsen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) och 

 Maria Brogren (C) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mikael 

 Magnusson m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande:  

 

1 Att nämnden uppmanar stadens ledning att uppvakta 

 regeringen om att regeringen ska införa ekonomiska 

 styrmedel för att snabba på utfasningen av fossila bränslen 

 i kraftvärmeverken. 

 

2 Att i övrigt anta förvaltningens förslag till yttrande samt 

 därutöver anföra följande: 

 

Vi tackar förvaltningen för en bra genomgång av läget 

rörande Fortum värmes status vad gäller koleldning. Bolagets 

val av bränsle påverkas i hög grad av relativa kostnader för 

olika bränslen. Haveriet för EU:s system för handel med 

utsläppsrätter innebär att det är alltför billigt att elda med kol, 

och att kolet därmed används mer. Också i Stockholm. Därför 

behöver systemet kompletteras med nationella styrmedel. 

Regeringen avskaffade skatten på koldioxidutsläpp från 

kraftvärmesektorn i januari 2013. Därefter har utsläppen från 

sektorn inte oväntat ökat. Stadens ledning bör uppvakta 

regeringen i syfte att skärpa nationella styrmedel för att fasa 

ut förbränningen av fossila bränslen i koldioxidutsläpp från 

kraftvärmesektorn. Vi anser att det bästa sättet skulle vara att 

lägga in ett prisgolv för utsläppsrätter motsvarande det system 

som införts i Storbritannien. 

 

Vi vill i sammanhanget påpeka, att det finns flera 

fjärrvärmeaktörer i Stockholmsregionen, varför ett ökat 

regionalt samarbete avseende fjärrvärme vore önskvärt. Av 

övriga fjärrvärmeaktörer i regionen, så är det några som redan 

i dag har kvalificerat sig för att uppnå Bra Miljöval 

fjärrvärme, till exempel Norrenergi. Fortum värme har 

diskuterat en sådan certifiering, men har hittills inte 
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åstadkommit någonting konkret. Det är rimligt att anta, att ett 

beslut från Stockholms stads sida att köpa in Bra Miljöval 

fjärrvärme skulle förmå Fortum värme att ta tag i sakfrågan. 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot 

varandra och finner att nämnden beslutar enligt förslag från Jonas 

Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) och Maria Brogren 

(C). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mikael Magnusson 

m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag.  

 

 

 § 15 
Remiss av översyn av hastighetsgränser i Spånga-
Tensta, Kungsholmen samt del av Hägersten-Liljeholmen 
Remiss från trafik- och renhållningsnämnden 
Dnr 2013-16324 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna och 

 överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

 remissen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 20 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP), 

 Maria Brogren (C) och Mikael Magnusson m.fl. (S) föreslår 

 (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande:  

 

1 Att hastighetshöjningar inte införs i de fall bullret bedöms 

  öka till den nivå (62 dBA ekvivalent ljudnivå) där  

  fönsteråtgärder behöver genomföras. 

 

2 Att i andra hand anta förvaltningens förslag med följande  

  ändring: Formuleringen ”dock att det inte är rimligt”  
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  stryks i sista meningen i näst sista stycket på s 4.  

  Meningen lyder då: ”Förvaltningen anser att alla bostäder  

  ska ha vidtagit fönsteråtgärder innan hastighetshöjning  

  genomförs, eftersom en sådan process kan ta många år.”  

 

3 Att hastighetsbegränsningen 30 km/h behålls på de gator  

  som idag redan har den begränsningen samt därutöver  

  anföra följande: 

 

Buller är ett problem för många boende i Stockholm, och 

orsakas i många fall av vägtrafik. Det är inte rimligt att 

bostäder i områden som Spånga-Tensta under många år ska 

utsättas för en försämrad ljudnivå till följd av ett politiskt 

beslut. Det handlar om att utsätta människor för ”en 

ljudnivåhöjning som innebär att de når över gränsen för 

trafikkontorets bullerskyddsbidrag till fönsteråtgärder.” Vi 

ifrågasätter också om inte förvaltningen har underskattat 

problemen med högre bullernivå vid fasad. Det betyder i 

klartext att man utsätts för mer buller om man går ut. Det kan 

i sig öka stressen direkt. Det kan också medföra att man drar 

sig för att gå ut, vilket försämrar livskvaliteten. Stockholm 

ska ha en trafikmiljö som utgår från de oskyddade 

trafikanterna. Hastigheten bör därför vara 30 km/h på gator 

där motorfordon, cyklister och gående blandas, då risken att 

dö vid en olycka i 30 km/h är mycket låg, men ökande med 

ökande hastigheter. 

 

Vi noterar att vare sig ”miljökvalitetsnorm” eller 

”åtgärdsprogram” (som i det nya åtgärdsprogrammet för att 

nå miljökvalitetsnormerna) över huvud taget nämns i det 85-

sidiga underlaget från Trafik- och renhållningsnämnden. 

Ändå föreslås åtgärder som kommer att försämra situationen i 

områden där normerna överskrids. Detta är ett talande 

exempel på hur Trafik- och renhållningsnämnden nonchalerar 

sitt ansvar för stockholmarnas hälsa och välbefinnande, 

förutom de krav som följer av den nationella miljöpolitiken 

och EU-rätten. Detta borde påtalas skarpare i förvaltningens 

skrivning. 

 

Förvaltningen har i övrigt gjort ett i stort sett bra 

tjänsteutlåtande.  

 

3)  Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande: 

 

1 Att i huvudsak godkänna Förvaltningens förslag till beslut. 

 

2 Att förorda att en höjning av hastighetsgränsen för vägar i 
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 omedelbar anslutning till bostäder eller kontor inte ska ske. 

 

3  Att förorda att staden vid sin bedömning av miljöaspekter 

 också inkluderar utsläpp av växthusgaser. 

 

Vi delar i huvudsak förvaltningens förslag till beslut men har 

avvikande synpunkter beträffande höjd hastighetsgräns vid 

bebyggelse och menar dessutom att också utsläppen av 

växthusgaser bör ingå i bedömningen. 

 

Nya rön från landets ledande miljömedicinare framtagna med 

anledning av luftproblemen i den s.k. Förbifartens tunnlar 

visar att EU:s MKN är för högt sagt och att det inte går att 

ange någon undre säkerhetsgräns. Vi menar därför att det inte 

är möjligt att som avsett använda MKN som gränsvärde. Det 

är därför inte heller möjligt att höja hastighetsgränsen i 

områden där människor bor eller arbetar eftersom det ökar 

risken för skador och kan förkorta livet. 

 

Både Sverige och Stockholm har fastställda mål för utsläpp 

av växthusgaser med 0-utsläpp som slutpunkt. Det är därför 

nödvändigt att hänsyn tas till bidraget av höjd hastighet till 

utsläppen av växthusgaser. 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot 

varandra och finner att nämnden beslutar enligt förslag från Jonas 

Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP), Maria Brogren (C) 

och Mikael Magnusson m.fl. (S). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag.  

 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 

 § 16 
Varor i det lägre prissegmentet - tillsyn över 
detaljhandeln 
Dnr 2013-15887 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten. 
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2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till besökta återförsäljare.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 8 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida 

Johansson Metso (FP) och Maria Brogren (C) enligt följande: 

 

Rapporten från tillsynsprojektet visar att det alltjämt kvarstår 

mycket arbete för att säkerställa att kemikalielagstiftningen 

följs i detaljhandeln. En nyckelfaktor i detta är att hjälpa 

butikerna att kunna förstå och tillämpa denna mycket 

komplicerade lagstiftningen så att de vet vilka krav de ska 

ställa på sina leverantörer, hur de får fram information och 

hur de ska hantera frågor från kunder om kemikalieinnehållet 

i olika varor. 

 

Rapporten är ett bra exempel på att det verkligen finns ett stor 

behov av det Kemikaliecentrum på miljöförvaltningen som 

Alliansen beslutade om att införa i samband med budgeten för 

år 2014. Likaså visar rapportens granskning av leksaker att 

kemikalieplanens fokus på barn och unga är helt rätt. 

 

Kemikaliecentrums funktion kommer utöver att vägleda 

stadens förvaltning att tillämpa stadens kemikalieplan vid 

upphandlingar också vara att bistå såväl allmänhet som 

näringsidkare i Stockholm i kemikalierelaterade frågor. Detta 

målmedvetna och systematiska arbete med såväl den egna 

organisationen som den privata sektorn ska leda till ett 

giftfritt Stockholm 2030. 

 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

Resultatet av undersökningen är oroande. Det innebär att barn 

utsätts för orimligt, och till och med olagligt, höga halter av 

farliga ämnen i sin omgivning. Det är tyvärr inte heller 

oväntat att det är värre i lågprisbutiker.  
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Alla har rätt till en giftfri barndom. Det får inte bli fråga om 

föräldrarnas inkomst eller utbildningsnivå. 

 

Särskilt små butiker är beroende av att leverantörer och 

producenter gör sitt jobb. Leksaker produceras på en global 

marknad. EU-marknaden är stor nog att påverka. Därför bör 

kemikaliekraven för leksaker skärpas i EU:s regelverk. Det 

föreslår också regeringen i den nya kemikaliepropositionen. 

Nationella förbud kan påskynda den processen. 

Alliansregeringen har förhalat frågan om nationella förbud. 

Mot bakgrund av resultaten bör kommunerna skriva till 

regeringen och begära nationella förbud mot ftalater i 

leksaker. 

 

Förvaltningens ambition att informera återförsäljare om 

grundläggande lagkrav de ska klara är sympatisk. Frågan är 

om det räcker för den kulturförändring som uppenbarligen 

behövs. Det är uppenbart att miljöbalkens krav på god 

egenkontroll inte har fått det genomslag som skulle behövas, 

trots att det gått snart 15 år sedan balken trädde i kraft. Det är 

också uppenbart företagen i alla led behöver ett annat synsätt 

på kemikalier i leksaker och andra varor som kommer i 

kontakt med barn. Det nuvarande tillsyns- och 

sanktionssystemet räcker synbarligen inte till för att 

säkerställa att EU-reglerna följs, än mindre miljöbalkens krav. 

Tillsynen behöver intensifieras, både på kommunal och på 

statlig nivå. Om det inte redan finns på förvaltningen bör 

förvaltningen även överväga att skaffa tillgång till screening 

för reglerade metaller med hjälp av X-ray fluorescens (XRF), 

som Malmö tydligen har.  

 

Vi ser fram emot information till nämnden om vad som 

händer i de fall där butiker som tillhandahållit otillåtna varor 

åtalsanmälts.  

 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) och 

Stellan F Hamrin (V) enligt följande:  

 

Vi är som vanligt positiva till fortsatt kemikalietillsyn av 

detaljhandeln. Rapporten över varor i det lägre prissegmentet 

visar att anmärkningsvärt höga halter av tveksamma 

mjukgörare fortfarande förekommer också i detta 

prissegment. Förvaltningen bör fortsätta med denna typ av 

tillsyn. Tillsynen bör göras regelbundet av särskilt viktiga 

varugrupper och branscher. 

 

Vi stöder också arbetet med att utveckla informationsmaterial 



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2014-02-04 
 

 Sida 15 (27) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

för icke-experter. Materialet bör särskilt prioritera de 

varugrupper och de kemikalier som har störst betydelse för 

belastningen på barn och ungdomar samt kvinnor i fertil 

ålder. Dessa prioriteringar bör redovisas i det fortsatta arbetet 

med kemikalieplanen.    

 

 § 17 
Ungdomars kompetens och tankar om ett 
fossilbränslefritt Stockholm 2050 
Avrapportering av temakampanjen Klimatsmart framtid 
2012-2013 
Dnr 2012-9793 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 avrapporteringen av Klimatsmarta stockholmares 

 temakampanj Klimatsmart framtid. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att skicka ärendet 

 till utbildningsnämnden för kännedom. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 20 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Det är viktigt i arbetet med att ställa om till ett 

fossilbränslefritt Stockholm att ungdomarna är med från 

första början som i de redovisade projekten. För det är dagens 

ungdomar som kommer uppleva och drabbas i högre grad av 

de kommande klimatförändringarna. Som rapporten visar har 

dagens unga i Stockholm många bra och kreativa lösningar på 

hur vi kan minska klimatpåverkan i staden, som 

"Superknappen", "Green gaming" och "Ditt bostadshus drivs 

av det lokala gym" 
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Vi är dock kritiska till att projekten använde år 2050 målet 

om ett fossilbränslefritt Stockholm. Stockholm behöver bli 

fossilbränslefritt långt före det och därför var det olyckligt att 

år 2050 använde så ensidigt i kampanjen.   

 

 

 § 18 
Tillsynsrapport motorbanor 2013 
Dnr 2013-17297 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 tillsynsrapport motorbanor 2013. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 20 december 2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 

 § 19 
Bostadspotential i Stockholm 
Dnr 2014-248 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förvaltningarnas 

gemensamma förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens, stadsbyggnadskontorets, 

exploateringskontorets och trafikkontorets gemensamma 

tjänsteutlåtande från den 13 januari 2014. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP), 

 Maria Brogren (C), vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

 (MP) och Mikael Magnusson m.fl. (S) föreslår (se beslutet). 

 

2) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande:  

 

Att återremittera förslaget samt att därutöver anföra följande: 

 

Tekniskt sätt är utredningen en intressant och imponerande 

produkt. Tjänstemännen har gjort ett seriöst jobb utifrån de 

direktiv de fått. Mycket av det som redovisas är bra. Analysen 

behandlar all obebyggd mark i staden både kommunal och 

privatägd, minus planlagd mark, minus mark med olika typer 

av skyddsrestriktioner.  

 

Bristen är att bostadspotentialen för byggnation har 

uppskattats utifrån de drivkrafter som anses verka vid 

exploatering av marken och de borgliga ideal om Stockholm 

som ”en stad i världsklass” för de som har ekonomiska 

resurser. Dessa drivkrafter är en rumslig analys av ett 

utbyggnadstryck som drivs av marknadens efterfrågan och 

betalningsvilja. Analyserna som används för att definiera 

tryck i modellen utgår från studier om vilka stadskvaliteter 

som har högst värde för köpare av bostäder i Stockholm. 

Studierna baseras på faktiska överlåtelser till skillnad från 

kundundersökningar eller enkäter såsom närhet till city, 

närhet till vatten och krav på att tillgodose behov som t ex om 

den centrala stadens utvidgning, utveckling av s k 

tyngdpunkterna, lågt serviceunderlag m.m. 

 

Utredningen påpekar visserligen själva att det här är en 

översiktlig analys som inte svarar på långa vägar på alla de 

frågor som är relevanta men vi efterlyser svar på; Vem ska 

bygga och för vem ska man bygga, vilka 

infrastrukturinvesteringar krävs? Hur ska man hantera den 

mark som staden inte äger? Var ska alla skolor, dagis och 

lekmiljöer som krävs skapas? Detta nämns överhuvudtaget 

inte i rapporten. Trafikbelastningen behandlas förvisso men 

inte på ett tillfredsställande sätt. Man har kort och gott en 

förhoppning om att folk ska cykla mer och att man genom att 

bygga i kollektivtrafik nära lägen lösa problemet. 

 

Den allvarligaste kritiken vi vill framföra är den absoluta 

negligeringen av de socioekonomiska konsekvenserna som en 

sådan stadsplanering kommer att få. Det är lätt att förstå att 



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2014-02-04 
 

 Sida 18 (27) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

det som kommer att byggas inte kommer att vara tillgänglig 

för vanliga hushåll trots att det är den typen av lägenheter 

som efterfrågas. Det i kombination med de processer som 

pågår via marknadsanpassade hyror och höga 

ombyggnadshyror kommer att förpassa vanlig folk i kylan om 

programmet genomförs. Ett av problemen är att samtliga 

kommuner i vår region av skilda skäl planerar på liknande 

sätt. Troligen är antalet människor som kan efterfråga dessa 

bostäder begränsade. Det är en av de viktigaste anledningarna 

till varför det inte byggs trots den stora efterfrågan enligt vår 

bedömning. 

 

Frågan är om det är realistiskt att bygga 140 000 lgh inom 

loppet av 17 år. Vi är rädda för att den borgliga alliansen 

bygger luftslott och att det mesta är tom retorik inför valet. 

Den rådande byggtakten är idag alltför låg och de satsningar 

som görs i budgeten eller som inte görs i budgeten för att få 

fart på byggande talar sitt tydliga språk.  

 

Vi föreslår dessutom att man måste lägga ner Bromma 

flygplats och frigöra dessa ytor för bostäder enligt våra 

tidigare förslag om man ska komma upp i de volymer vi nu 

talar om. 

 
Beslutsgång i delen om återremiss 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslaget att 

återremittera ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens 

sammanträde och finner att nämnden beslutar att avgöra ärendet vid 

dagens sammanträde. 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner därefter att nämnden 

beslutar enligt förslag från Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson 

Metso (FP), Maria Brogren (C), Katarina Luhr m.fl. (MP) och 

Mikael Magnusson m.fl. (S).  

 
Reservation 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Bostadsfrågan är en central fråga för Stockholmsregionen. 

Om Stockholm ska kunna fortsätta växa och utvecklas måste 

bostadsbyggandet öka kraftigt. Under den borgerliga 

alliansens snart åtta år i majoritet har bostadsbyggandet legat 

på en konstant låg nivå och det skulle behöva byggas i långt 
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högre takt än det byggs idag för att råda bot på bostadsbristen.  

 

Den moderata bostadspolitiken har handlat om att sätta upp 

stora långsiktiga mål, men gång på gång bevisat att den inte 

lyckas nå upp till målsättningarna. Det är därför välkommet 

att staden nu har arbetat fram Bostadspotential Stockholm för 

att redovisa potentialen för antalet bostäder som kan byggas i 

Stockholms olika stadsdelsområden, samt inom ramen för 

översiktsplanens olika strategier.  

 

150 000 nya lägenheter innebär betydande förändringar i 

Stockholms stad, på alla plan. Stora utmaningar är kopplade 

till projektet. Den omfattande omvandlingen är en möjlighet 

att bygga för framtiden. En väl utförd omvandling bör 

innebära enorma chanser till en funktionell, vacker och 

miljövänlig huvudstad. För att lyckas med detta behöver 

därför de utmaningar vi står inför definieras och bearbetas på 

ett tidigt stadium. Rapporten nämner att rutiner för 

gemensamma prioriteringar i budgetutrymmet behöver 

utvecklas, men nämner inte förslag på vilka. Vi delar i 

grunden de strategier och slutsatser som rapporten redogör för 

men vill lyfta några delar som vi ser som extra viktiga i den 

fortsatta processen.  

 

Stockholms vision är att vara en miljöstad i världsklass. För 

att nå detta mål krävs att nybyggnadsprojekten inbegriper 

omfattande satsningar på miljösmarta och energisnåla 

byggnader, lättåtkomliga ställen för avfallsinsamling - 

inklusive matavfall - samt goda kollektivtrafikförbindelser.  

Dessa nya stadsdelar och byggnader måste garantera bra 

luftkvalitet och acceptabla bullernivåer. God luftkvalitet och 

skydd mot buller måste integreras i det fortsatta 

planeringsarbetet med utbyggnaden av Stockholm. 

 

I Stockholms stads handlingsplan för god vattenstatus 

avhandlas EU:s vattendirektiv, där målsättningen är att en god 

ekologisk och kemisk vattenstatus ska uppnås till år 2021. 

Uppgiften är komplex och utmanande för staden, framför allt 

utifrån det faktum att Stockholm kommer att växa med 

200 000 – 300 000 invånare till 2030. För att inte 

vattenstatusen ska försämras, utan förbättras, under skapandet 

av framtidens Stockholm - behöver detta EU-direktiv om en 

god ekologisk och kemisk vattenstatus finnas starkt 

närvarande i utvecklingen av staden. 

 

Frågan om rådighet är central. Rapporten klargör att stadens 

direkta rådighet över den mark som omfattas i beräkningar 

bara uppnår ungefär 50 procent. Detta är problematiskt då 
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stadens reella inflytande över marken och möjligheten att 

verka för ett ökat byggande är begränsad. Detta behöver 

arbetas vidare med. Vi vill också understryka att 

stadsutveckling måste få kosta. 150 000 bostäder kommer att 

innebära stora förändringar för Stockholm som stad och då 

behöver olika lösningar och metoder användas. Idag har 

rapporten bara undersökt mark som redan är friställd, medan 

lösningar som överdäckningar eller andra åtgärder som skulle 

kunna friställa mark för ett ökat bostadsbyggande inte har 

undersökts. Givetvis måste avgränsningar göras, men det är 

viktigt att påpeka att det också finns ytterligare 

tillvägagångssätt och metoder som vi behöver använda oss av 

när Stockholm ska växa och utvecklas. 

 

Rapporten tillägger att, om en förändring av vissa av dagens 

juridiska restriktioner skulle ske, hade byggpotentialen kunnat 

utökas. Utifrån detta vill vi se en utredning av 

parkeringsnormen i samband med bostadsbyggande. Dels 

ökar parkeringar bilanvändandet, dels minskar de våra 

möjligheter att bygga bort bostadsbristen. Regelmässigt bör 

parkeringsplatser för bilpooler reserveras. Bilpooler är ett 

värdefullt sätt att få ner antalet parkerade bilar. 

 

Att bygga för framtiden inbegriper frågor om 

boendemiljökvalitet såväl inuti som utanför själva bostaden. 

Därför vill vi lyfta vikten av att använda sig av god arkitektur 

i stadsplaneringen. Med så stora samhällsförändringar i 

Stockholms innerstad framför oss anser vi det centralt att 

skapa byggnader som bidrar till att Stockholms stadsbild 

fortsätter att utvecklas på ett positivt sätt. Det är därför viktigt 

att strategierna för stadens utbyggnad knyts tätt samman med 

Arkitektur Stockholm. På samma sätt är det viktigt att 

säkerställa att en offensiv nybyggnation också alltid innefattar 

mer än bara bostäder. När vi bygger nya bostadshus ska vi 

också planera för lokaler för service, kultur och viktiga 

samhällsfunktioner, mötesplatser för stockholmarna och 

infrastruktur för en modern och hållbar stad. 

 

För att bryta segregationen och bygga ett Stockholm där olika 

människor vill och kan leva räcker det inte att bara bygga 

bostäder. Vi behöver också se till vilken slags bostäder vi 

bygger. Under de senast åren har antalet bostadsrätter ökat på 

bekostnad av hyresrätterna. Det är viktigt att på ett tidigt 

stadium planera för att det verkligen också byggs hyresrätter. 

Bara genom att planera för en blandad bebyggelse kan vi nå 

en utveckling mot ett Stockholm som har plats för alla de 

människor som vill bo och leva här. 
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 § 20 
Stockholms Hamn AB:s prövotidsredovisning avseende 
bulleremissioner från hamnverksamheten och tågtrafiken 
i Värtahamnen-Frihamnen 
Remiss från mark- och miljödomstolen, mål nr M 2807-07 
Dnr 2007-3605 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att åberopa 

 förvaltningens yttrande som svar på remissen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

 beslutet till mark- och miljödomstolen. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 20 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 
Jäv 

Ola J Hedin (FP) har på grund av jäv inte deltagit i eller varit 

närvarande vid handläggningen av detta ärende. 

 

 

 § 21 
Remiss från mark- och miljödomstolens av statens 
genom Trafikverket, Region Stockholm ansökan om 
tillstånd till grundvattenbortledning för Förbifart 
Stockholm Mål nr M 3346-11 och tillfällig 
hamnverksamhet Mål nr M 3345-11 m. fl. 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2011-18905 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
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förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att avstå från att 

 svara på aktuell remiss. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 9 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) och 

Stellan F Hamrin (V) enligt följande:  

 

Vi instämmer i förvaltningens synpunkt beträffande 

lämpligheten av att lämna synpunkter till stadens styrelse. 

 

Vi anser däremot att staden bör besvara remissen vad gäller 

samtliga hamnar i Mälaren eftersom utsläpp i vatten lätt 

sprider sig över stora ytor och kan påverka också Stockholm 

stads vatten och stränder. 

 

 

 § 22 
Producentansvar för läkemedel 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2013-17377 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att tillstyrka 

 Naturvårdsverkets förslag om förändrat producentansvar för 

 läkemedel. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 
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Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 17 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 

 § 23 
Stockholms stads handlingsplan för god vattenstatus 
Dnr 2012-4519 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att föreslå 

 kommunfullmäktige att godkänna förslaget till handlingsplan 

 för god vattenstatus. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 20 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) och 

 Maria Brogren (C) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Mikael 

 Magnusson m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande:  

 

1 Att miljö- och hälsoskyddsnämnden föreslår att 

 Idrottsnämnden, i samarbete med andra berörda nämnder, 

 ansvarar för att ett särskilt program för Stockholms 

 rekreation och friluftsliv tas fram, där även vattenanknuten 

 rekreation innefattas, då målet rekreation nu utgår i planen 

 för vattenstatus. 

 

2 Att i övrigt godkänna förvaltningens förslag till beslut  

  samt att därutöver anföra följande: 

 

Vi tycker i stort att förslaget till handlingsplan är mycket bra. 
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Arbetet för god vattenstatus är viktigt och har under lång tid 

varit eftersatt. Den nu framlagda planen ger ett bra underlag 

för hur vattenarbetet ska bedrivas och hur vi ska nå 

miljökvalitetsnormerna för vatten till 2021.  

 

Mycket krävs dock för att vi ska lyckas genomföra 

handlingsplanen. Vi vill specifikt trycka på vikten av 

samarbete, en tydlig ansvarsfördelning och hur olika delar i 

programmet ska finansieras. Om inte dessa delar är mycket 

tydligt specificerade kommer det bli mycket svårt att uppnå 

målen. Det är också mycket viktigt att inte skjuta upp arbetet 

med faktiska åtgärder när ovanstående punkter är beslutade. 

Vi stödjer förslaget att inrätta en central medelreserv för 

vattenarbetet, med den förutsättningen att dessa pengar 

kommer att vara helt öronmärkta för arbetet med att uppnå 

miljökvalitetsnormer för vatten, och inte kommer att kunna 

användas för övriga oförutsedda utgifter. En tillräcklig 

finansiering kommer troligen också underlätta en tydlig 

ansvarsfördelning. 

 

Under rubriken omvärldsanalys beskrivs hur EU-

kommissionen ifrågasätter Sveriges ambitionsmål för att 

uppnå uppsatta miljömål. Det är av stor vikt att de styrmedel 

och åtgärder som sätts upp i en åtgärdsplan för att uppnå 

miljökvalitetsmålen för vatten inte blir lika bristfälliga som de 

styrmedel som har använts för att uppnå 

miljökvalitetsnormerna för luft, där vi för tillfället 

misslyckats.  

 

Då målet rekreation nu stryks från handlingsplanen för vatten 

är det viktigt att detta arbete tas upp på annat sätt. Att bevara 

och utveckla rekreationskvalitéer för vatten är av största vikt 

för stockholmarnas hälsa, för turismen och för att invånarna 

ska kunna leva klimatsmart i sin egen stad utan att behöva 

resa bort. Det är även en stor del av ett Stockholm i 

världsklass. Därför anser vi att arbetet med att ta fram en 

specifik plan för detta bör påbörjas snarast. 

 

3)  Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande: 

 

Stadens två mål kvarstår utifrån principen om att kravet på 

God Ekologisk och Kemisk Status är överordnat övriga mål. 

 

Det sammanhållande expertorganet för alla vattenfrågor bör 

vara Miljö- och Hälsoskyddsförvaltningen. 

 

Arbetet med vattenprogrammet bör organiseras enligt 
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förvaltningens förslag med deltagande av en nyinrättad 

styrgrupp för Klimat-frågor som ansvarar för alla vattenfrågor 

 

Vattenplaneringsprocessen bör följa förvaltningens förslag. 

 

Utökad finansiering bör ske enligt stadens förslag kombinerat 

med medel från en höjd Vattentaxa utifrån de skador som 

bristande rening av stadens vatten orsakat (sannolikt den 

enskilt största posten). 

 

Redovisning och information enligt stadens förslag. 

 

En riskbedömning utförd av MSB bör ligga till grund för 

arbetet med att hantera det stigande havet utgående bl.a. från 

länsstyrelsens bedömning och förslag om en höjd, nedre gräns 

för byggande vid vatten som bör inkludera också Mälaren. 

 

En särskilt kommission bör snarast tillsättas under ledning av 

Myndigheten för Samhällsskydd och Beredskap för att göra 

en kvantitativ riskbedömning av den framtida  havsnivån och 

dess inverkan på Mälaren och stadens planering inklusive 

behovet av en yttre damm i skärgården. 

 

Vi tackar förvaltningen för en klargörande rapport rörande ett 

inte alltför enkelt ärende. Vi vill trots detta föreslå ett antal 

ändringar i stadens beslut. 

 

Det har sedan länge stått klart att stadens vatten måste 

restaureras utifrån Vattendirektivets krav. Det är också ganska 

uppenbart att föroreningen av stadens vatten till allra största 

delen har orsakats av otillräcklig rening av stadens 

avloppsvatten och av gifter från de numera nerlagda industrier 

som staden låtit ”husera” på sin mark. Vi kan konstatera att 

restaureringsarbetet hade underlättats väsentligt av att staden 

redan 2006 påbörjat detta arbete utifrån de riktlinjer vi 

tidigare motionerat om. 

 

Alla vattenfrågor inklusive olika former av nyttjande bör 

utifrån Vattendirektivets grundsyn hanteras som en enhet i 

nära samarbete med terrestra frågor. Detta arbete ska baseras 

på grundprincipen att kravet på God Ekologisk och Kemisk 

Status/potential är överordnar övriga verksamheter. En logisk 

följd av detta synsätt är att expertansvaret vilar på Miljö- och 

Hälsoskyddsförvaltningen också därför att Stockholm Vatten 

är en ”part i målet”. En samordning med Vattenförvaltningens 

6-års cykel blir då också självklar. 

 

Det är ganska uppenbart att den största delen av 
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restaureringsbehovet beror på historiskt sett otillräckligt renat 

avloppsvatten. Det är därför rimligt att Vattentaxan så långt 

som lagen tillåter bekostar restaureringen. I övrigt bör 

kvarvarande otillräcklig rening bekostas av förorenarna. 

Övriga kostnader bör belasta staden. 

 

Det stigande havet utgör ett växande problem. Enligt IPCC-

2013 utgör den övre sannolika gränsen för havet år 2100 + 47 

cm vid Slussen inkl. landhöjning. Till detta måste läggas en 

lokal avvikelse som länsstyrelsen bedömt vara + 10 – 20 cm. 

Därutöver måste hänsyn tas till processer (främst iskalvning 

vid Antarktis) som IPCC bedömer sannolik men inte kan 

kvantifiera på traditionellt sett pga brist på vetenskaplig 

kunskap. IPCC nämner dock siffran ”flera  dm” vilket kan 

tolkas som + 30 cm (eller mer). Detta ger en havsyta vid 

Slussen omkring 50 cm över den staden och SMHI utgår från 

(underlaget fortfarande sekretssbelagt). Om denna bedömning 

visar sig sann kommer Mälaren med nuvarande planer vad 

gäller ex. Nya Slussen att ”förorenas” av saltvatten långt före 

år 2100 och därmed kommer också Mälaren att påverkas 

direkt av det stigande havet. En särskild kommission ledd av 

MSB bör därför tillsättas omedelbart för att göra en 

kvantitativ riskbedömning enligt gängse principer. 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot 

varandra och finner att nämnden beslutar enligt förslag från Jonas 

Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) och Maria Brogren 

(C). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Mikael Magnusson 

m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag.  

 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 

 § 24 
Beslut om tillfälliga evenemangstider, Järva MC 
Dnr 2014-000510 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att bifalla ansökan 

 från Järva MC. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att tävlingar får 
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 anordnas lördagen den 24 maj samt söndagen den 29 juni 

 2014. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att tävlingstiden i 

 möjligaste mån begränsas och får endast ske mellan klockan 

 9-18.  

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att försiktighetsmått 

 gäller i övrigt enligt miljö- och hälsoskyddsnämndens beslut 

 den 17 maj 2010. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 20 januari 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 

 § 25 
Förvaltningschefens information 
 

Förvaltningschefen Gunnar Söderholm informerar kort om den 

heldagsöverläggning som är inplanerad den 18 mars 2014 och att 

ytterligare upplysningar kring denna kommer inom kort. Gunnar 

Söderholm ger även en kort information om rättsfallspromemorian 

som nämnden fått ta del av. 

 

Avdelningschefen Gustaf Landahl informerar kort om att nämnden 

fått information beträffande buller utifrån den frågeställning som 

dök upp på föregående sammanträde.  

 

Vid protokollet 

 

 

 

Kristofer Stjernqvist 

 


